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 تعريف شما از محله اسلامي چيست؟
در تعريفي ك��ه از محله اس��امي دارم، اولاً م��ردم در محوريت قرار 
مي گیرند، ثانیاً مس��جد را به كمك مردم مي آوريم. در اين صورت، 
مس��جد س��اختار و ش��أن اداره كننده و مديريتي پی��دا مي كند كه 
م��ردم آن را اداره مي كنن��د. در واقع م��ا زمان��ي مي توانیم مدعي 
محله اسامي شويم كه مس��جد از نقش حاش��یه اي كه در آن قرار 
گرفته اس��ت، بیرون بیاي��د و در مت��ن زندگي مردم جاري باش��د. 

 چطور مي توان به اين شرايط رسيد؟
قوانین اس��امي، چارچوبي اس��ت كه نحوه عملكرد مردم در داخل 
مسجد را مشخص مي كند. وقتي ما چارچوب و هیئت اجرايي و مكاني 
براي آن اهداف در نظر گرفتی��م، در آن صورت در آن چارچوب و آن 
قالب و قوانین، محله به شكل مؤثر و ساختارمند اداره شود، البته ما 
تا الان در اين باره نسبتاً خوب كار كرده اما عالي نبوده ايم. ما همیشه 
باي��د آرمان گرايانه جلو برويم و به نظرم قرارگاه هاي محله اس��امي 
همان آرمان گرايي ما در دس��تیابي به آن محل��ه و مدينه فاضله در 

سراسر كشور است. 
 چند سال است در محله فعلي فعاليت مي كنيد؟ 

در اين محله، يك سال و س��ه ماه اس��ت كه كار را ش��روع كرده ايم، با 
پايگاهي كه تقريباً ب��ه طور كامل راك��د و خوابیده بود، حتي س��ه 
نفر بس��یجي هم نداش��ت و در عین حال همین محله با بیش��ترين 
مش��كات، آس��یب پذيري ها و مافیاي مواد مخدر روبه رو شده بود؛ 
مافیايي كه كل اس��تان را پوش��ش مي دادن��د، با آم��ار هفت مورد 
سرقت هفتگي، با مس��جد خالي از مردم نمازگزار براي اداي فريضه 
نمازهاي جماع��ت و نهايتاً نماز جماعت اين مس��جد، پنج ش��ش 
نفر را پوش��ش مي داد، آن هم با عدم مش��اركت م��ردم در برنامه ها. 

 و اتفاقي كه افتاد؟
به لطف خداوند، ما مافیاي مواد مخدر را در يك بازه زماني 1/5ساله 
شناسايي كرديم و اعضاي شان دستگیر شدند و فعالیت سیاه آنها را از 
محله برچیديم. آمار سرقت قباً شش هفت مورد بود، الان خدا را شكر 
مجموع سرقت ها در س��ه ماهه اول1402 به پنج مورد رسیده است. 
مشاركت در نمازهاي جماعت مان را به حدي بالا برده ايم كه واقعاً در 
تصور اولیه مان نبود و اينها همه اش برنامه مي خواست. الان اگر به نماز 
مغرب همین مسجد برويد نگاه كنید، كمتر از 40-30 نفر نیست، البته 
كه مطلوب ما نیست، اما خدا را شكر توانستیم مسجد محل را تا حدي 

از آن خاموشي و ركود بیرون بیاوريم. 
از چه ظرفيت هايي استفاده كرديد؟

ظرفیت اول ما جوان هاي محله بودند كه در گام اول آنها را شناسايي 
كرديم. ش��ما مي دانید كه سن و س��ال دارها ديگر دغدغه اي ندارند. 
وقتي از جوان ها حرف مي زنم، بیشتر سه طیف دانش آموز، دانشجو 
و فارغ التحصیل مدنظرم هس��تند. اين طور بگويم م��ا حدوداً 80 تا 
90 درصد بسیجي پاي كار داريم كه س��ن هیچ كدام از آنها بالاتر از 

25سال نیست. 
 و ظرفيت هاي ديگر؟

جاهاي��ي ك��ه پ��ول ي��ا ق��درت مي خواس��تم و نمي توانس��تم با 
بچه ه��ا كار را جل��و بب��رم، از تعام��ات اس��تفاده ك��ردم؛ اداراتي 
در ح��وزه اس��تحفاظي م��ا ق��رار داش��تند و م��ا مي توانس��تیم 
كنی��م.  اس��تفاده  و س��ازمان ها  اداره ه��ا  آن  از ظرفی��ت 

مثال مي زنيد؟
مثاً ساختمان استانداري در مجاورت مسجد محله ما بود. وقتي ما 
اين تعامات را فعال كرديم، متوجه شديم اساساً استانداري پیش تر 
نمي دانست چنین پايگاهي وجود دارد. الان معاون سیاسي استاندار 
سه بار در جلسات پايگاهي ما حضور پیدا كرده است. از لحاظ مراتب 
اداري، اين كار به اصطاح نشد و ناممكن است. اگر بخواهید استاندار 
يا معاون سیاسي استاندار را به جلسات بیاوريد، مراتب و بوروكراسي 
بلندبالايي دارد كه مسجد با حوزه مطرح كند و حوزه به ناحیه بگويد 
و ناحیه به استان بگويد و سردار به استاندار و استاندار دستور بدهد اما 
ما با تعامات و درك متقابلي كه صورت گرفته بحمدالله با يك تماس 
مي توانیم معاون استاندار را به جلس��ات پايگاهي خود دعوت كنیم. 
به اين ترتیب ما الان حدود 10مش��كلي را كه مسئولان شهرستان 

مي گفتند حل نشدني است، حل كرده ايم. 
چرا برخي مساجد اين طور پيشرو نيستند؟

يك نفر به هر اندازه هم كه توانمند، مستعد و باانگیزه باشد، به تنهايي 
نمي تواند كار را جلو ببرد و طبیعتاً نمي توانید موفق باشید. رويه درست 
اين است كه يك نفر مركز ثقل كار شود و هر كجا كار لنگید، اين فرد 
برود و كمك كند، شرط توفیق هم اين است كه بین بچه هاي همان 
محل، تقسیم كار صورت گیرد. به نظرم يكي از دلايل توفیق ما تقسیم 

كاري بود كه صورت گرفت. 
چند نفر را در اين تقسيم مسئوليت ها به كار گرفتيد؟

35 تا 40نفر در كارگروه هاي مختلف مشغول كار شدند. 
 مصاديق اين كارگروه ها را مي توانيد بگوييد؟

مثاً من چند بس��یجي را فقط در جهت جذب مناب��ع به كار گرفتم، 
بنابراين ما اگر كاري در اين زمینه داشتیم، آن سه، چهار نفر مي دانستند 
چه كنند، چون ادارات را مي شناختند و سراغ شان مي رفتند. ما بالاي 
شش،  هفت برنامه در همان مس��جد برگزار كرديم كه برنامه شاخص 
شهرستان و استان شد. 500 تا 600 نفر دعوتي داشتیم و در هر برنامه 
19میلیون تومان هزينه كرديم. بچه هايي كه كف میدان كار مي كنند، 
مي دانند اين اعداد و ارقام يعني چه. شما در نظر بگیريد كه ما با بودجه 
2میلیون تومانی براي چهار ماه نمي توانیم چنی��ن برنامه هايي را راه 
بیندازيم، ولي ما در يك سال گذشته هفت،  هشت برنامه را به اين شكل 

برگزار كرديم، بدون اينكه ريالي از سپاه پول گرفته باشیم. 
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   حسن فرامرزي
چندي پيش »نمايشگاه محله اسلامي« با حضور 50قرارگاه 
برتر از سراسر كش�ور در تهران برگزار شد. حضور سردار 
س�لامي، فرمانده كل س�پاه و مس�ئولان عاليرتبه سپاه و 
بسيج نشان دهنده اهميت پرداختن به موضوع مغفول محله 
اسلامي نزد برگزاركنندگان اين نمايشگاه بود، روشن است 
گنجاندن ديدگاه همه غرفه داران در يك گزارش امكانپذير 
نيست، بنابراين با چند غرفه دار كه از استان هاي مختلف در 
اين نمايشگاه حضور يافته بودند گفت و شنود داشتيم. آنچه 
جا دارد در دوره هاي بعدي اين نمايشگاه مورد توجه بيشتر 
قرار گيرد، پرداختن به وجوه پژوهشي و تئوريك موضوع 
محله اس�لامي در كنار اهميت دادن به مس�ائل روزمره و 

عمل گرايانه است. 

محله اسلامي را  تمرین كردیم
گزارش »جوان« از نمايشگاه محله اسلامي كه با حضور 50قرارگاه برتر در تهران برگزار شد

 از محله ت�ان بگوييد و روي�ه اي كه ب�راي تحقق محله 
اسلامي در پيش گرفتيد. 

از محله خاتم قم در نمايشگاه محات حضور پیدا كرده ايم. ما آمديم 
بررس��ي كرديم و ديديم يك��ي از موانع تحقق محل��ه منطبق بر آن 
اعتقادات، ضعف و كاستي ما در به سرانجام رساندن عدالت اجتماعي 
است، بنابراين در حد بضاعت خود و با استفاده از گروه هاي مختلف، 
محرومیت زدايي و توزيع بسته هاي معیش��تي را در دستور كار قرار 

داديم. 
توزيع بسته هاي معيشتي خوب است اما به نظرم مثل آن 
داستان ماهي دادن يا ماهيگيري ياد دادن است. چقدر 

حواس تان به اين موارد است؟
نكته درستي است. ما در اين راستا دو كارگاه داير كرديم كه بخش قابل 
توجهي از ظرفیت اين كارگاه ها در جهت حمايت از شغل هايي است 
كه وجود دارند اما تحت تأثیر تحولاتي كه در جامعه روي داده است 
و واردات بي رويه و قاچاق و تغییر ذائقه مردم تضعیف شده و گاهي در 
آستانه از بین رفتن قرار گرفته اند، البته در كنار راه اندازي اين كارگاه ها 
آمديم كار فرهنگي- هنري هم انجام داديم و در قالب هنر مضامین 
انقاب و معارف ديني و حجاب و عفاف و امربه معروف، فرهنگ شهدا 

را ترويج مي كنیم. 
 از چه طيف و شاخه هاي هنري استفاده مي كنيد؟

ما گروه س��رود دختر و پسر، دكلمه خواني، تواش��یح و نمايش، تئاتر 
عروسكي و عمو روحاني داريم و مسابقات مختلفي در نقاط گوناگون- 
مدارس، بوستان ها و خیابان ها- برگزار مي كنیم، در اين مدت حتي از 
طرف استان هاي مختلف مثل استان هاي ساحلي درياي خزر دعوت 
ش��ديم و برنامه را در قالب هنر و طنز ارائه كرديم ك��ه به لطف خدا 
مقبولیت عمومي يافت. خب مي دانید الان رويكرد مردمي نس��بت 
به سخنراني هاي حوصله بر كمتر شده است. كاري كه ما كرديم اين 
است كه تمركزمان را روي نوجوان، جوان و كودك قرار داديم. مسجد 
ما پر از نوجوان و جوان است. گمان كنم تنها مسجد در ايران هستیم 
كه بیش از 90 درصد جمعیت نمازگزار آن، نوجوان و جوان هستند و 
استقبال بچه ها به خاطر رويكردي كه مسجد و پايگاه داشته الحمدلله 
خیلي خوب بوده و پدر و مادرها از جاهاي مختلف شهر فرزندان خود 

را به مسجد ما مي آورند. 
 شما خودتان چند وقت است درگير اين قضايا شده ايد؟

از س��ال89 كارم را در مس��جد خاتم الانبیا ش��روع كردم، ولي گروه 
جهادي انصارالمهدي را كه در قالب كارهاي محرومیت زدايي و پوشش 
چالش هاي فرهنگي فعال بوده است از سال98 راه اندازي كرده ايم تا با 

قوت و قدرت بیشتري كار را ادامه دهیم. 
در اين مدت چقدر نگاه تان پخته تر شده است؟

اينكه شما روزي دست كم سه ،چهار ساعت وقت بگذاريد و اين فعالیت، 
تداوم داشته باشد، كار س��اده اي نیست اما وقتي میوه و محصول اين 
تداوم را در مس��جد و محله مي بیني، از زاويه اي ديگر خیلي شیرين 
اس��ت. آنچه من در اين باره متوجه شده ام، اين است كه متأسفانه در 
جامعه ما قشري كه تقید مذهبي كمتري نشان مي دهد، با يك گارد 
و حالتي به قش��ر مذهبي نگاه مي كند و تصوري درباره اين قشر دارد 
كه چندان به واقعیت امر نزديك نیست، از آن طرف هم قشر مذهبي 
ديدگاه مشابهي درباره قشر مقابل دارد، در واقع هر دو گروه واقعیت 

ماجرا را آنچنان كه هست در نظر نمي گیرند. 
 در واقع تجربه شما نشان مي دهد يك فضاي دوقطبي در 

جامعه ما پديد آمده است؟
دقیقاً آن قشر اش��تباه فكر مي كند، همچنان كه ما هم اشتباه مي كنیم. 
بي تعارف بگويم در اين چهار،پنج س��ال كه در اي��ن قضايا كار مي كنیم، 
متوجه شده ايم افرادي كه ما آنها را چندان مذهبي نمي پنداريم، نظام را 
دوست دارند، اتفاقاً مذهبي هستند و همه متدين، فقط لازم بوده ما يك 
مقدار با آنها بجوشیم و حرف بزنیم. تجربه ما نشان مي دهد همه قشري 
در برنامه هاي مسجد محل شركت مي كنند و نكته اين است كه تعجب 
مي كنند چند طلبه با چند بسیجي و پاسدار از اين كارها مي كنند، در حالي 
كه ما در قم از اين نوع طلبه ها كم نداريم كه در اين زمینه فعالیت مي كنند، 

به ويژه طلبه هايي كه تخصص شان درباره كودك و نوجوان است. 
تصوير ذهني آن طرفي ها از قشر مذهبي چطور مخدوش 

شده است؟
آنها هم پیش فرض هاي خودش��ان را دارند. مثاً آن طرفي ها فرض 
كرده اند كه منِ طلبه با همین لباس شب ها مي روم خانه و مي خوابم، 
فكر مي كنند زندگي ما خیلي از آنها دور اس��ت. فك��ر مي كنند من 
لب به فس��ت فود نمي زنم، لب س��احل نمي روم، از تفريح و فوتبال و 
اس��تخر چیزي نمي دانم، در حالي كه وقتي همین قشر به ما نزديك 
مي شوند، مي بینند اين طور نیس��ت، ما طلبه ها همه اينها را دوست 
داريم و همه اي��ن كارها را انجام مي دهیم. در واقع تجربه من نش��ان 
مي دهد آن طرفي ها دل ش��ان با ماست، فقط كس��ي نبوده كه با اين 

افراد حرف بزند. 
 يعني آن واسطه هاي توهمي بين دو قشر كم مي شود. 

بله، توهمات است. به خاطر اينكه ما مذهبي ها در برابر قشري كه آنها 
را طور ديگري يافته ايم، دست به پیشداوري زده ايم، بنابراين ارتباط 
واقعي میان ما و آنان شكل نگرفته است و متقاباً آنها نیز در اين باره 
چنین نگاه و نگرشي دارند، در حالي كه ما در اين چهار، پنج سال به 
يقین به اين درك و دريافت رس��یديم كه آن مردم هم از ما هستند، 
يعني همان قشري كه فكر مي كنیم از لحاظ بینش ضعیف هستند، 

همه ما باهم هستیم و همه مان باهم مي توانیم ايران را بسازيم. 

 كارك�رد محله اس�لامي از ديدگاه ش�ما 
چيست؟

محله اس��امي در حالت ايده آل آن محله اي 
است كه تمام اقشار محله را در هر سطحي كه 
هستند، در هر سن و جنسیتي ارتقا بدهد و در 
رشد و تكامل افراد كمك حال شان باشد، البته 

چنین چیزي امكانپذير نیست، مگر اينكه ما در 
حد توان خود به ش��ناخت عمیق تري از ظرفیت 

انسان ها برسیم. در همین راستا ما در پايگاه مقاومت 
بسیج و در محله مان، اولويت را به كار با كودكان و 

نوجوانان اختصاص داديم چراكه مهم ترين 
قشر محله، يعني نوجوان ها و كودكان به 
مثابه آينده سازان كشور و محله خودمان 
هس��تند. ش��ايد دور از ذه��ن ب��ه نظر 
برس��د اما ما كه در متن اين فعالیت ها 
قرار داريم امروز به عین��ه مي بینیم و 
لمس مي كنیم كه كار ب��ا نوجوان ها 
چقدر بركت داشته و وزنه اش با وزنه 
بزرگ ترها براب��ري مي كن��د. اگر ما 
در گذش��ته و پیش از متمركز شدن 
روي اين مباح��ث، 300نمازگزار در 
مسجد و پايگاه بسیج داشتیم، اكنون 
به همان اندازه ك��ودكان و نوجوانان 
پاي كار آمده اند و البت��ه به تعداد آنها 

پدر و مادرهاي شان. در واقع ما با جذب 

كودكان و نوجوانان نمازگزاران مان را سه برابر كرديم. 
مشخصاً چه كارهايي براي جذب كودكان و نوجوانان 

انجام داديد؟
برنامه هاي ما متنوع ب��ود اما آنچه محور و نخ تس��بیح اين 
برنامه هاس��ت، چیزي جز بازي نیس��ت. گاهي برخي فكر 
مي كنند مثاً آموزش، يك طرف است و بازي، طرف ديگر. 
كودك بازي مي كند، بعد از بازي جدا و وارد فضاي آموزش 
مي شود، در صورتي كه اين تلقي درستي نیست، بازي صدر و 
ذيل دنیاي كودكان و نوجوان هاست، بنابراين اگر 
ما مي خواهیم در ح��وزه آموزش كودكان 
و نوجوانان به توفیقي برس��یم، بايد به 
زبان بازي مسلط شويم و از اين طريق 
وارد دنیاي كودك و نوجوان شويم. 
مي خواهم عرض كن��م بازي، اهرم 
تربیت كودكان و نوجوانان است. 
در ه��ر حال ما اگ��ر مي خواهیم 
محله هاي اسامي را به وجود 
بیاوري��م، يك��ي از مهم ترين 
پايه ها س��رمايه گذاري روي 
ك��ودكان و نوجوان هاس��ت، 
به ش��كلي كه ه��م در پايگاه 
و مس��جد خودمان تأثیرگذار 
باشند و هم در محات ديگر شهرها 
تا ان شاءالله در آينده اثرگذاري مثبتي در 

اين محات اسامي داشته باشند. 

  نياز داریم
 از فضاي دوقطبي  خارج شویم

از محله تان براي مان بگوييد. 
ما از يكي از محله هاي محروم رش��ت به اسم محله معلولین 
آمده ايم. اولین آسايشگاه معلولین و سالمندان ايران در اين 
منطقه بنا شده است. معمولاً خیريني كه حضور پیدا مي كنند، 
روي همین آسايشگاه متمركز مي شوند و البته نیاز است اين 
اتفاق هم بیفتد، چون جمعیت زيادي در اين منطقه هستند. 
در هر حال ما نیاز داريم توجه ها را به سمت برطرف كردن اين 
محرومیت ها جلب كنیم كه اين كار با اعتقادات و باورهاي ما 

هم سازگار است. 
محله اسلامي با چه مختصاتي در ذهن شما شكل 

گرفته است؟
آنچه به عنوان محله اسامي عنوان مي شود، متكي به يكسري 
معیار و ماك هاس��ت، مثل پرداختن به عدالت اجتماعي و 
مبارزه با فساد و اهمیت دادن به آن س��بك زندگي متأثر از 
آموزه هاي دين��ي و اعتقادي. در كنار اي��ن مؤلفه ها مي توان 
به موارد مهم ديگري از جمله ثبات و امنیت، علم و پژوهش، 
اقتصاد مقاومتي مردم پاي��ه، معنويت و اخاق اش��اره كرد، 
البته همه اين مؤلفه ها كه برش��مردم، عنوان هايي است كه 
از سخنراني هاي متعدد و فرمايشات حضرت آقا الهام گرفته 
شده اس��ت و بر اس��اس اين اولويت ها در اين محات سعي 
مي كنیم به ضرورت ها بپردازيم. عمده كار ما هم در اين باره 

مردمي است. 
اين مردمي بودن را بيشتر شرح مي دهيد؟

وقتي ما وارد محل شديم، تقريباً مس��جد محله خالي بود و 
اعتمادي كه نسبت به مسجد وجود داشت، كمرنگ شده بود 
اما به مرور زمان اين اعتماد برگشت. اينكه گاهي در تحلیل ها 
به گونه اي حرف مي زنند كه انگار دوره دين گرايي و توجه به 
معنويت و مناس��ك و اماكن ديني و اعتقادي گذشته است، 
نشان دهنده درك نش��دن درست جامعه اس��ت. شما وقتي 
اندكي از درِ صدق و راس��تي با همین مردم وارد مي ش��ويد، 

مي بینید چقدر اقبال از سوي جامعه صورت مي گیرد. 
 به طور مش�خص چه كارهايي كردي�د كه با اين 

اقبال مواجه شديد؟
ش��ما اگر بتوانید بدون اينكه خودتان را به رخ بكشید و قصد 
نمايش داشته باش��ید، فقط فعالیت ها را كارگرداني كنید و 
از ظرفیت هاي اطراف تان در محله در جاي درس��ت خودش 
اس��تفاده كنید، هم افزايي بالايي ايج��اد خواهید كرد. روي 
اين اصل يكي از كارهايي كه كرديم اي��ن بود كه ما تك تك 
گروه هايي كه در داخل محله مش��غول فعالی��ت بودند و كار 
مي كردن��د، از خرده خیري��ه و گروه هاي جه��ادي گرفته تا 
سمن ها و مراكز بهزيس��تي دور يك میز تحت عنوان شوراي 
محله جمع كردي��م كه بیايید بنش��ینیم در فضاي��ي آرام و 
همدلانه درباره مسائل محله صحبت كنیم و هم افزايي انجام 
دهیم كه خوش��بختانه با درك متقابلي كه در اين باره وجود 

داشت، اين اتفاق افتاد. 
 از چه سالي؟

تقريباً دو سال است كار را شروع كرده ايم اما يك سال است به 
صورت ويژه حركت به سمت تحقق محات اسامي را با اين 
رويكرد دنبال مي كنیم. ش��عارمان هم اين بود كه هر كس با 

تابلوي خودش كار كند. ما از همان آغاز به شكل شفاف اعام 
كرديم نیاز نیست شما عَلمَ من را بالا ببري و مرا تبلیغ كني 
يا نیروي من باشي، نه! مهم اين است كه اين دورهم انديشي 

اتفاق بیفتد تا جلوي موازي كاري گرفته شود. 
يك مثال از اين موازي كاري ها مي زنيد؟

يك نمونه ساده، بحث مواسات و توزيع مايحتاج غذايي است. 
در اين حوزه گاهي بین برخي خانواده ها مي ديديم كه در يك 
كوچه چندين گروه خیريه خدمات رساني مي كنند. به خاطر 
اينكه بتوانیم اين موضوع را مديريت كنیم و تعداد بیشتري از 
خانواده هاي تحت پوشش را شناسنامه دار كنیم، از طرف ديگر 
بتوانیم مسائل جزئي تر كوچه ها را استخراج كنیم و در جهت 
حل آنها قدم برداريم، آمديم براي هر كوچه يك نماينده در نظر 
گرفتیم. ما مي گويیم لیدرهاي محله. ممكن است بین اين لیدرها 
بسیجي باشد، ممكن است بسیجي نباشد. هر مدل قیافه اي و هر 
مدل صنفي پاي كار آمد. گاهي چون فردی ش��ناخته شده در 
كوچه بود و اهالي كوچه به او اعتماد داشتند، او را به عنوان لیدر 
كوچه معرفي كرديم و آن فرد رابط، جمعیت زيادي را پاي كار 

آورد. يك نمونه ديگر از واسپاري امور به مردم مثال بزنم. 
 بفرماييد. 

در روز اطعام غدير همه مساجد اطعام مي دهند، ما هم اطعام 
مي دهیم و م��ردم هم اطع��ام مي دهند. گاه��ي در برخي از 
محله ها فقط يك مس��جد درگیر بحث جشن مي شود. ما به 
جاي اينكه بخواهیم خودمان متمركز در اطعام باشیم، حدود 
300پرس غذا را خودمان در مسجد درست كرديم، بقیه را از 
طريق رايزني ارگاني و به واس��طه خیريني كه مي شناختیم، 
حتي از محات بالا تبديل به مرغ و مواد اولیه كرديم و آمديم 
در اختیار لیدرها قرار داديم. قید هم زديم و گفتیم اين مرغ 

تقديم شما اما بقیه اقام را همه بیاورند. 
 چرا اين كار را كرديد؟

من ممكن است حتي همه اقام را خودم بدهم، اما با اين روش 
خواستیم همه در تهیه اقام دخیل شوند. پاركینگ خانه اي را 

هم براي اين منظور هماهنگ كرديم. 
 يعني بعُد اجتماعي و مشاركتي به كار دادن. 

بله، يعني خودشان براي خودشان زحمت بكشند، خودشان 
براي خودش��ان نش��اط ايجاد كنند، خودش��ان ببینند كه 
مي توانند مسائل خودشان را حل وفصل كنند، منتها با مديريت 

يك فكر مركزي كه همان شورا و مسجد محل باشد. 
 اين اقدامات بر اساس استعداد و تشخيص فردي 
است يا نه چارچوب ها و پروتكل هاي اين رفتارها 

از قبل تهيه شده است؟
هر دو. گاهي اوق��ات برخي افراد، س��ايق و تجربیات خیلي 
خوبي دارند. در كنارش مديريت، س��لیقه و ايده سازمان هم 
وجود دارد ولي اينكه چطور اجرا و به بدنه مردمي منتقل شود، 
اين بس��تگي به نگاه آن فردي دارد كه مي خواهد آن فضا را 
مديريت كند. ببینید الان ما يكسري مفاهیم در سازمان هاي 
مختلف داريم. مفاهیمي كه مشترك بین كارمندان و كاركنان 
همان سازمان اس��ت و اگر بخواهد تبديل به مفاهیمي شود 
كه قابل فهم و عملیاتي كردن براي عموم مردم باش��د، اين 

عمومي سازي بستگي به توانمندي و مهارت افراد دارد. 

 از محله اي كه در آن فعاليت مي كنيد براي مان بگوييد. 
محله اي كه ما هم اكنون در آن فعالیت مي كنیم از محله هاي حاشیه نشین 
بندرعباس اس��ت كه بافت قديمي دارد و در س��ال هاي گذش��ته، يكي از 
خطرناك ترين محله هاي بندرعباس بوده و خري��د و فروش مواد مخدر و 
حضور مداوم اراذل و اوباش، يك امر رايج در اين محله بوده است، طوري كه 
به عنوان نمونه تاكسي هايي كه به اين محله مي آمدند، گاهي افراد نه تنها 
كرايه به اين تاكسي ها نمي دادند بلكه جیب ش��ان را هم مي زدند. طي سه 
دهه اي كه در اين محله، كار فرهنگي انجام شده تحولات بسیار خوبي روي 
داده است و الان ما پاس��دارهاي زيادي در اين محله داريم كه از پايگاه اين 

محله برخاسته اند و تربیت شده اند. 
 بيشترين سرمايه گذاري در محله با چه اولويتي بوده است؟

اعتقاد ما بر اين است كه بیشترين بازدهي در تربیت به كودكان و نوجوانان 
برمي گردد، چون آنها منعطف، پويا و صاحب ذهني خاق هستند. ما خدا 
را ش��كر امكاناتي كه تهیه كرده ايم عمدتاً در اختیار اين قشر قرار داده ايم، 
از سالن ورزشي گرفته تا زمین چمن مصنوعي، میز تنیس روي میز و میز 
فوتبال دس��تي، البته ما در اين مدت تیم هاي فوتبال م��ان را در پايه هاي 
مختلف هم تشكیل داديم. هدف 10ساله مان هم اين است كه تیم هاي مان 

را به لیگ برتر برسانیم. تیم فوتسال ما هم اينك زير گروه لیگ برتر است. 
 و اولويت بعدي؟

ازدواج آسان كه دستور مقام معظم رهبري است. ما براي پوشش اين موضوع 
آمديم مزون زديم و لباس ع��روس و داماد را به ص��ورت رايگان در اختیار 
زوج ها قرار داديم. خطبه عقد اين جوان ها به صورت رايگان خوانده مي شود، 

همچنین هزينه هاي شام ازدواج شان را هم متقبل شده ايم. 
 چند ازدواج را پوشش داده ايد؟

س��ال گذش��ته 45مورد خطبه عقد رايگان انجام دادي��م. تعامل خوبي با 
كارخانه هاي سمت غرب شهر بندرعباس داريم و معاونت ها و مديران عامل 

اين كارخانه ها را به محله آورده ايم و بازديد كرده اند و اين تعامل باعث شده 
است ما به صورت هفتگي حداقل سه دفعه توزيع غذاي گرم را در محله هاي 
كم بضاعت داشته باشیم، از 500 تا هزار پرس غذاي گرم. اينها كارهايي بوده 

است كه ما در اين ايام انجام داده ايم. 
درسي كه در اين سال ها ياد گرفتيد؟

كار فرهنگي را نمي شود طي يكی دو شب به سرانجام رساند، رنج، صبوري و 
پايداري مي خواهد و جا دارد من از اعضای هیئت بیت الزهرا نام ببرم كه براي 
رش��د و تعالي اين محله در اين چند دهه خیلي زحمت كشیده و مي شود 

گفت نسبت به سه دهه قبل تغییر محسوسي را در محله شكل داده اند. 
 وقتي كار خيري انجام مي دهيد، آن كار خير شما را تربيت و 

نگاه شما را عوض مي كند. قبول داريد؟
وقتي كسي كار خیري انجام مي دهد و نتیجه اش را مي بیند، لذت غیرقابل 
وصفي را تجربه مي كند. وقتي مي بینیم دانش آموزي كه چند س��ال پیش 
در متن كار فرهنگي پايگاه و مسجد قرار گرفته، امروز چطور مايه مباهات و 

افتخار محله و مسجد شده است، خستگي از تن آدم مي رود. 
 اين فعاليت ها چند سال است با حضور شما آغاز شده است؟

دو سال است ما اين فعالیت ها را با محوريت نونهالان شروع كرده ايم. يادم مي آيد 
ما اين كودكان را به مناس��بت روز مادر به اتفاق مادران شان در سالن ورزشي 
جمع كرديم. از قبل پیش بیني و هديه ها را تهیه كرديم و به دست بچه ها داديم 
و در يك حركت نمادين به بچه ها گفتیم اين هديه ها را به مادران تان بدهید و 
دست مادران تان را هم ببوسید. من وقتي فیلم اين برنامه و دستبوسي بچه ها را 
مي ديدم، واقعاً اشكم سرازير مي شد. خیلي صحنه قشنگي شد. هم مادران شان 
لذت بردند كه بچه هاي شان راه و رسم قدرشناسي را پیش مي برند و هم براي 
بچه ها جالب توجه بود. مي خواهم عرض كنم ما در فرهنگ و آموزه هاي ديني 
خود ظرفیت هاي بسیار خوبي از تكريم و حرمت نهادن چه براي كودكان و چه 

بزرگسالان داريم كه مي تواند مورد توجه قرار بگیرد. 

كار فرهنگي، رنج و صبوري مي خواهد

نرگسي| |
 قرارگاه اسلامي پايگاه فجر شهرستان سنندج 

|ابوالفضل جعفری|
امام جماعت مسجد خاتم الانبيا- فرمانده پايگاه شهيد شهرياري محله خاتم

 آرمان گرایي را 
در زمين واقعيت پياده كردیم

خيرانديش| |
 قرارگاه تحول محله كوي ملت31 بندرعباس

نشان دادیم دوره دین گرایي تمام نشده است
سيدعلي مهدوي| |

استان گيلان- شهرستان رشت-  محله معلولين

محمد مهدی صافی |  جوان

 از چشم شما محله اس�لامي چه مختصاتي دارد و در 
محله ش�ما چه گام هايي به آن س�مت برداشته شده 

است؟
محله اسامي به طور خاصه، يعني شناسايي مسائل و آسیب هاي 
محله به دس��ت خود مردم و ارائه راهكار از طرف مردم و اجراي 
آن توس��ط خود مردم، يعني ما به اين زنجیره تشخیص و رفتار 
برسیم كه حلقه هاي شناس��ايي، ارائه راهكار و اجرا در آن كاماً 
مردمي باشد، همچنان كه بسیج و سپاه از اين حلقه است و از بدنه 
مردم برخاسته اند. ما آمديم اين ظرفیت ها را در محدوده قرارگاه 
شناسايي كرديم، افراد ش��اخص و معتمد را شناسايي كرديم و 
ارتباط گرفتیم و تمام تاش هاي ص��ورت گرفته در اين منطقه 
را بر اساس نظام مس��ائل كه از قبل شناسايي شد، با حضور خود 
اين افراد و ظرفیت هاي موجود منطق��ه پیش برديم و الحمدلله 
اتفاقات خوبي افتاد. در اين راستا بحث امنیت يكي از اولويت هاي 
ما بود. سال قبل با اينكه شاهد ناآرامي ها و اغتشاشات بوديم اما 
اين اغتشاش��ات با حضور مردم مديريت شد، آن هم بدون ورود 
نیروهاي نظامي. در بحث هاي عمراني و بحران س��یل هم ورود 
خیلي خوبي داش��تیم و اتفاقات خوبي افتاد. بال��غ بر هزار خانه 
در يزد به خاطر سیل از بین رفت. خب وضعیت بسیار دردناكي 
بود. تصور كنید در ساعت 4صبح خانه روي سر فرد خراب شده 
بود، چقدر شوك رنج آوري اس��ت، با اين حال با وجود قرارگاه و 
اعتمادي كه مردم به قرارگاه داشتند، ظرفیت هاي موجود پاي كار 
آمدند، ما 7صبح مردم را در مساجد و حسینیه ها مستقر كرديم. 
ظرفیت مردمي پاي كار آمد و همین ظرفیت كمك كرد تلفات 
و آسیب هاي ما مديريت ش��ود. بحث خسارت به حداقل رسید و 
به دنبال آن كمك ه��اي مؤمنانه اي كه به واس��طه اعتماد مردم 
پاي كار آمد و روزانه چندهزار پرس غذا و همچنین بس��ته هاي 
معیشتي و بهداشتي بین سیل زده ها توزيع شد و البته وقتي آن 
ش��رايط اضطراري كمي فروكش كرد، توانستیم در تأمین لوازم 
ضروري منزل و وجه رهن خانه، كمك هايي را براي سیل زده ها 

فراهم كنیم. 
 نگاه تان به اين اتفاقات چيست؟

آنچه در اين مدت روي داده بخش��ي از محتواي دروني فرهنگ 
اسامي و ملي ماس��ت. از قديم اين طور بوده است و محات بر 
اساس رويكرد اس��امي جلو مي رفتند، يك مدت بین ما و اين 
ظرفیت غني فرهنگي فاصله افتاد، اما خدا را ش��كر دوباره اين 
نگرش و فرهنگ دارد احیا مي شود. اصاً دلیل اينكه مي گويند 
محله اسامي، اين است كه از همه ظرفیت ها پاي كار بیايند. در 
سیل ما آدمي داشتیم يقه باز، با زنجیر و خالكوبي پاي كار آمده 
بود و داشت كمك مي كرد. بعدش اين افراد مي بینند اين بسیج 
واقعاً از بدنه مردم است. از خودش��ان است، يك ظرفیت دروني 
است. دارد كارهاي خدمات رساني مي كند، آمده گوشه اي از حل 
بحران و چالش را در دست گرفته است و كارش را انجام مي دهد. 
اين فرد اصاً ممكن است به بسیج نیايد اما در قرارگاه كارش را 

انجام مي دهد. 

 تعريف شما از محله اسلامي چيست و با چه رويكردي 
مي توان به اين محله رسيد؟

محله اسامي، محله اي اس��ت كه بتوان سیماي حقیقت و چهره 
اسام را نه به شكل شعار كه به صورت عملي و عیني در زيست و 
زندگي ساكنان آن ديد. محله اسامي، محله اي است كه نرخ طاق، 
بیكاري و بزه هاي اجتماعي و فرهنگي در آن كم باشد؛ محله اي كه 
نمازخوان، باس��واد و متخصص و نیروي كار ماهر بیشتري داشته 
باش��د؛ محله اي كه بتواند محرومیت هاي خود را با توسل به افراد 
همان محل برطرف كند. ما با غم مردم، محزون مي شويم و گريه 
مي كنیم و با شادي مردم به خرسندي و رضايت مي رسیم. به نظر 
مي رسد شأن و جايگاه واقعي مسئولان در يك محله اسامي همین 
است كه آنها با حزن ساكنان محله محزون باشند و با شادي اهالي 
محله به رضايت و آرامش برسند. روي اين اصل است كه اگر اهالي 

محله نیاز به كمك داشته باشند، به كمك شان مي رويم. 
 تحقق عيني اين كمك چگونه است؟

پايگاه مقاومت و مسجد محل بايد ياور و مأمن مردم باشند. ما به اين 
منظور در داخل مسجد محل مان صندوق قرض الحسنه تأسیس 
و ت��ا الان هم به هزارو802نف��ر وام هاي خرد پرداخ��ت كرده ايم. 
3میلیاردو800میلیون تومان گردش مالي ما بوده است. دو باشگاه 
ورزش��ي براي خانواده هاي نیازمند راه اندازي كرديم كه خدمات 

آنها رايگان است. 
 چند خانواده را تحت پوشش داريد؟

ما 250خانوار را شناس��ايي كرده ايم كه جزو خانوارهاي نیازمند 
هستند. 

 از مشاهدات تان در اين زمينه بگوييد. 
ما بچه حاشیه شهر هستیم و با درد و آلام مردم آشنايیم و روزگاري 
نه چندان دور خودمان جزو اين طیف بوده ايم و حالا مشغول كار 
شده ايم، با اين حال درد آنها را حس مي كنیم. خانواده اي كه چهار 
فرزند دارد، در حالي كه پدر، معتاد و بزهكار است خب روشن است 
كه اين خانواده حال و روز جالبي ندارد. ما س��عي مي كنیم به اين 
خانواده ها بس��ته هاي معیشتي برس��انیم، از طرفي امسال موفق 
شديم هشت نفر را به كمپ هاي ترك اعتیاد ببريم و از خانواده هاي 

آنها در حد توان حمايت كنیم. 

 محله اسلامي در نگاه شما چه بعُد و مختصاتي دارد؟
ما براي رس��یدن به تمدن نوين اس��امي، تمدني كه كارآمدي خود را 
در س��طوح مختلف اعتقادي، فرهنگي، اقتصادي و علمي نشان دهد و 
زمینه ساز ظهور حضرت قائم)عج( باشد، نیاز داريم از واحدهاي اجتماعي 
آغاز كنیم كه به مثابه عناصر تشكیل دهنده آن جامعه عمل مي كنند، 
اينجاست كه محله، اهمیت و نقش خود را نش��ان مي دهد. از اين زاويه 
اگر محله اصاح شود، جامعه اصاح خواهد شد و اگر جامعه اصاح شود، 
دولتي س��ر كار مي آيد كه نتیجه آن، محله اسامي است و البته در اين 

صورت راه ظهور منجي عالم بشريت باز خواهد شد. 
 چطور مي توان به چنين محله اي رسيد؟

گاهي در برخي تحلیل ها طوري عنوان مي شود كه انگار مسئله ما فقدان 
ظرفیت ها، منابع و نیروهاس��ت، طوري تصوير ارائه مي شود كه دست 
ما در اين زمینه خالي اس��ت اما اگر صحنه را درس��ت ببینیم، متوجه 
مي شويم چالش اساس��ي ما نه فقدان نیروها كه خنثي شدن نیروها به 
واس��طه كم كاري در جهت دادن به آنهاس��ت. ما خیلي وقت ها از نبود 
منابع و ظرفیت ها رنج نمي بريم، رنج ما از مديريت نادرست اين منابع و 
ظرفیت هاست. در واقع محله اسامي مي خواهد با هم افزايي، اين منابع، 

ظرفیت ها و نیروها را نه علیه كه كنار هم قرار دهد. 
 اين هم افزايي چطور مي تواند در عمل اتفاق بيفتد؟

همه ما تجربه كرده ايم كه مان��ع هم افزايي، منیت ها و خودخواهي هاي 
فردي و سازماني اس��ت، بنابراين بهترين كار اين اس��ت كه ما اصراري 
نداشته باشیم اگر فعالیتي انجام مي دهیم، آن فعالیت حتماً با عنوان، برند 
و پرچم ما باشد، چون اسم ارگان، سازمان و نهادي روي آن نیست، مربوط 
به محله است. تمام افراد محله به خاطر عرق و غیرتي كه نسبت به محله 
دارند، پاي كار مي آيند و به تبع آن تمام ظرفیت ها پاي كار مي آيند، چون 
منتسب به هیچ ارگان و سازماني نیست، پس اگر همه اين ظرفیت ها و 
توان ها پاي كار بیايد، ان ش��اء الله در آينده اي نه چندان دور به آن هدف 

مورد نظر مي رسیم. 
 اقدامات شما و گروه تان در اين رابطه چه بوده است؟

با توجه به اينكه محله ما در حاش��یه شهرس��تان كرمان است، موارد را 
اولويت بندي كرديم. طبیعتاً با توجه به حجم محرومیت ها اولويت اول 
ما محرومیت زدايي است، اولويت دوم مان مواد مخدر و اعتیاد بوده كه در 
اين راستا 14نفر را به كمپ ترك اعتیاد معرفي كرديم و جالب اين است 
كه با همكاري امام جماعت كه در رأس بود و خیران بزرگوار، متنفذين و 
معتمدين محل كه جا دارد به آنها خداقوت بگويیم، براي اين افراد بعد از 
ترك كمپ، اشتغال ايجاد شده است. دو اقدام جالب كه با همكاري امام 
جماعت محل صورت گرفت و خیلي سروصدا كرد، نجات دو اعدامي از پاي 
چوبه دار بود. در اين رويداد خیرخواهانه امام جماعت محل با خانواده ها و 
اولیاي دم صحبت كردند و آنها راضي شدند با 4میلیارد از حق خود بگذرند 
تا آن اعدامي قصاص نشود، اما خانواده آن اعدامي ها توان پرداخت چنین 
رقمي را نداشتند. باور كنید حاج آقا هشت، 9 مرتبه با افراد معتمد صحبت 
كردند، چندين و چند بار به منزل اولیاي دم رفتند و اين مبلغ را در نهايت 
به يك دهم تقلیل دادند و با 400میلیون تومان رضايت خانواده های مقتول 
را گرفتند و سرانجام زنداني ها را آزاد كردند و الحمدلله اين افراد نجات يافته 

جزو نیروهاي پايگاه مقاومت هستند و از خروجي هاي محله اسامي. 

 تعريف شما از محله اسلامي چيست؟
تعريفي كه ما از محله اسامي داريم محله اي است كه با مديريت امام 
محله، مجموعه بسیج، هیئت امنا، متنفذين و نخبگان محله  درصدد 
رفع مسائل و مش��كات خود محله هس��تند، يعني در بحث محله 
اسامي، خود اهالي محل با مديريت امام محله  درصدد رفع مشكات، 
آسیب هاي اجتماعي و معضات فرهنگي در حد بضاعت خودشان 
در آن محله هستند. ما خودمان در مسجد امام حسن مجتبي)ع( با 
مديريت امام محله، فرمانده محترم پايگاه، هیئت امنا، متنفذين و 
معتمدين محل و منتخبین  درصدد رفع مشكات و مطالبه گري از 
مسئولان و رؤساي ادارات در راستاي حل برخي مشكات محله 
گام هاي خوبي برداش��تیم، مثل مباحث عمران��ي كه گاه اصاح 
هندسي راه بوده يا جدول كش��ي و آس��فالت يا لكه گیري كه در 
تعامل با شهرداري مشكات را مرتفع كرديم يا در بحث آسیب هاي 
اجتماعي و مشاوره ازدواج با دوستان بهزيستي همكاري كرديم يا 
در مشاوره كسب وكار، تعامل و همكاري خوبي با دوستان سازمان 

فني وحرفه اي داشتیم. 
 در واقع حلقه واسط هستيد. 

بله، ما حلقه واسط هستیم بین ادارات و س��ازمان هايي كه در حال 
اجراي برنامه در همان محله هستند. نكته ديگر اينكه ما با همكاري 

محل، احصا و آشنايي با مسائل و مشكات را در خود آن محله داريم 
و بر اساس اولويت بندي با همكاري نهادها و دستگاه هاي متولي سراغ 

حل آنها مي رويم. 
چه ظرفيت هايي هستند كه ما هنوز نديده ايم يا كمتر به 

آنها پرداخته شده است؟
به جرئت مي توانیم ش��هادت بدهیم در طول دهه ه��اي اخیر كه از 
پیروزي انقاب گذشته اس��ت، هر موقع بچه هاي جوان و مردم وارد 
عرصه ش��ده اند در آن عرصه موفق تر عمل كرده ايم. در طول دوران 
دفاع مقدس ب��ا ورود نیروهاي مردمي، جوان��ان و مردم ورق جنگ 
برگشت. به قول فرمايش حضرت آقا در مسائل اقتصادي، فرهنگي، 
سیاسي و اجتماعي اگر مردم پاي كار بیايند، وضعیت و جريان به نفع 
جريان انقاب عوض مي شود. اگر در همین بحث محله اسامي متكي 
به خودمان باشیم و آن داش��ته هايي راكه در محله داريم به درستي 
ببینیم به واسطه همان داشته ها از چالش ها عبور مي كنیم. در محله 
افراد مختلفي داريم از معلم، تاجر و كاسب بگیريد تا دكتر و مهندس 
و از همه طیف ها و اقشار. موضوع اين است كه چطور از ظرفیت اين 
دوستان در رفع مسائل و مشكات آن محله استفاده كنیم، پس اگر 
بتوانیم در راستاي حل مشكات متكي به خودمان باشیم و از ظرفیت 

خود مردم استفاده كنیم، به نظر من بهترين گزينه است. 

مردم را پاي كار بياوریم  مسائل محله حل مي شود
| عليرضا حيدري|

مسجد امام حسن مجتبي)ع( زنجان

| جعفري نژاد|
شهرستان كرمان- پايتخت مقاومت جهان اسلام

| مهدي حسيني|
 دبير قرارگاه محله اسلامي شهرستان بروجرد 

| حسين دهقان|
 فرمانده قرارگاه محله اسلامي حضرت بقيه الله- استان يزد 

  منيت
مانع هم افزایي است

وام هاي خرد 
به 1800 نفر دادیم

رنج ها را در سيل یزد
 كم كردیم

محل�ه اس�لامي، محل�ه اي اس�ت ك�ه بت�وان 
س�يماي حقيق�ت و چه�ره اس�لام را ن�ه ب�ه 
ش�كل ش�عار كه ب�ه ص�ورت عمل�ي و عيني 
در زيس�ت و زندگ�ي س�اكنان آن دي�د

محمدرضا تيموريان| |
پايگاه مقاومت شهيد رجايي خراسان رضوي، مشهد مقدس

  نمازگزاران را با جذب كودكان و نوجوانان
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ی 
لام

 اس
له

مح
تر 

 بر
ای

ه ه
رگا

قرا
ن 

ولا
سئ

 وم
پاه

ن س
ها

ند
رما

ر ف
ضو

ا ح
ی ب

لام
 اس

له
مح

اه 
شگ

ماي
ش ن

شاي
و گ

ی 
ماي

رون
ين 

  آي

  حسين دهقان معتقد است بسيج اين قابليت را دارد
 كه در بحران ها مداخله هايی انجام دهد كه از آلام مردم بكاهد

  مهدی حسينی می گويد مسئول در يك محله اسلامی با حزن 
مردم محزون و با شادی آنها خرسند می شود

  جعفری نژاد معتقد است شرط هم افزايی در محله اسلامی 
گذر از تنگ نظری و منيت خواهی است

  حجت الاسلام جعفری می گويد با نزديك شدن قطب های توهمی جامعه به هم، فضای همدلی واقعی شكل خواهد گرفت

  حجت الاسلام والمسلمين خيرانديش )نفر اول سمت راست( معتقد است كار فرهنگی مؤثر خستگی را از تن جهادگر بيرون می آورد


